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تکرار تجربه شکست خورده در محدوده چهارراه ولیعصر

عقب نشینی موقت از یک طرح؛ صدای دست فروشان شنیده نشد

چگونه خودمان را در برابر بروز مشکلات کنترل کنیم؟

هفته گذشته علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر، به رسانه ها گفته بود که 
شنبه دست فروشان دور تئاتر شهر امکان بساط دست فروشی ندارند: این هفته به 
دســت فروش های دور بوستان دانشجو اعلام شده است که کارهای خود را جمع 
کنند و از شــنبه آینده امکان بســاط دست فروشی ندارند؛ اما روز شنبه نه خبری از 
مأموران شهرداری بود و نه بنری که بساط گستری را ممنوع کرده بود. اطراف تئاتر 

شهر خلوت بود.
از دســت فروش دیگری می پرســم از طرح جدید شــهرداری خبر دارد؟ اشاره 
می کند که به دست فروش کناری و می گوید او همه چیز را می داند. او که به عنوان 
نماینده معرفی شــده می گوید یکی از قدیمی هایی است که در این محدوده بساط 
کرده اســت. می گوید زمانی وقتی دست فروشــان را به این ســمت خیابان کوچ 
می دادند فکر می کردند که تبعید شــده اند. حالا کارمان کمی گرفته اســت. تلفن 
همراهش در میان گفت وگو بارها زنگ می خورد، پشــت خط دست فروش دیگری 

است که او خبر می دهد خبری از مأموران نیست و می توانند بیایند.
می گوید اگر قرار اســت اجازه بســاط کردن ندهند، ما دو نقطــه را که نه منظر 
شــهری را بر هم می زند و نه مزاحم مردم اســت پیشــنهاد می دهیم اما تاکنون 
هیچ کدام از مســئولان شــهری و شــورای شــهر تهران با ما هم کلام نشده است. 
می گویــد منطقــه ای که در گذشــته بــرای دست فروشــان این محــدوده تعیین 
کرده بودند، بســیار نامناســب اســت و در تمام این ســال ها کســی حاضر نشده 

به آن نقطه برود.

او فضــای پارک را هم ناامن می دانــد و می گوید: این پارک منبع هرگونه خلاف 
اســت. نمی توان در این پارک بســاط کرد. اما می توان دست فروشــان این منطقه 
را به ســه گروه تقســیم کنیــم، گروه اصلــی نیازمندان که خرج خانواده شــان را 
روزبه روز از کف خیابان درمی آورند و یک روز کار نکنند، معیشت شــان با مشــکل 
روبه رو می شــود. دست فروشان ســالمند هم در اولویت قرار بگیرند. اما برخی از 
دست فروشــان وضعیت مالی شان بهتر اســت و برخی نیز از اتباع بیگانه هستند 
کــه این دو گروه در اولویت هــای بعدی قرار بگیرند و به نقاط پیشــنهادی که نه 
مزاحم شهروندان بشــود و نه منظر تئاترشهر را خراب کند، منتقل شوند. او ادامه 
می دهد در میان دست فروشان معدود افرادی هستند که درگیر می شوند و ممکن 
است حاشیه هایی داشــته باشند اما این افراد در میان دست فروشان اندک هستند 
و مقابله با آن در مســئولیت نهادهای انتظامی است ما که نمی توانیم مقابل آنها 
قرار بگیریم. دســت فروش دیگری اما مخالف رفتن از خیابان اســت به حرف ها و 

وعده ها اطمینانی ندارد.
دست فروش دیگری می گوید طرح شــهرداری تنها مربوط به محدوده اطراف 
تئاتر شــهر اســت و با باقی دست فروشان کاری ندارند. نیم ســاعتی گذشته، دیگر 
تقریبا همه دست فروشــان فهمیده اند که خبری از مأموران شــهرداری نیســت و 
فعالیت هایشــان را آغــاز کرده اند. یکی از قدیمی ها می گوید وقتی بســاط کردیم، 
دیگــر جمع نمی کنند، چــون احتمال درگیری بالا می رود، معمــولا از همان ابتدا 
نمی گذارند که بســاط کنیم. به نظر می آید مدیران شــهری در وضعیت کنونی از 

طرح برخورد با دست فروشان عقب نشینی کرده اند. این در حالی است که مدیران 
شــهری در یک سال گذشــته بارها وعده داده اند قصد برخورد با دست فروشان را 
ندارند و به دنبال ساماندهی آنها هستند و تا مکان مناسبی برای استقرار آنها پیدا 

نکنند، هیچ طرحی اجرائی نخواهند کرد.
علیرضا نادعلی، ســخنگوی شورای شــهر تهران که به نظر می رسد پیگیرترین 
عضو شــورا برای جمع آوری دست فروشــان این محدوده اســت، روز گذشــته به 
رسانه ها گفته در شــرایط فعلی به دلیل اینکه التهابی ایجاد نشود، به طور موقف 
این طرح را متوقف کردیم تا در شرایط آرام تری این اتفاق بیفتد. زمان آن مشخص 

نیست و براساس شرایط این اتفاق می افتد.
بــه نظر می آیــد انگیزه اصلی مدیران شــهری ایجاد رضایت میان بخشــی از 
هنرمندان تئاتر باشــد که از وضعیت کنونی اطراف مجموعه تئاتر شــهر ناراضی 

هستند.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شــورای شهر تهران، 
درباره حذف دست فروشــان اطراف تئاتر شــهر می گوید:  برخی از آثار شهری که 
به عنوان آثار ملی تعریف می شــوند، کارکردهای فرامحلی و فرامنطقه ای و حتی 
فراشــهری دارند. اینها باید با محیط های پیرامونی شــان به صورت یک مجموعه 
یکپارچه و ارزنده کارکرد داشته باشند؛ در نتیجه نمی توانید پیرامون یک بنای مهم 
و ارزشــمند را رها کنید؛ پس سامان دهی و نظم بخشی و رسیدگی به محوطه های 

این اماکن هم یک اولویت است.

او تأکیــد می کند: کســانی که قبــلا به عنوان دســت فروش در ایــن محدوده 
بودند و فعالیت می کردند، باید جایگزینی برای فعالیتشــان معرفی شــود؛ شــاید 
پاســخ گوی جای امروزشــان نباشــد اما با ارائه جایگزین می شــود مشــکلات را

 تا حدی کم کرد.
عباسی معتقد است:  مسئله دست فروشــان یک مسئله خیلی پیچیده است و 
با گفت وگو با یک دســت فروش نمی شــود به نتیجه رسید و دلیلش این است که 
وقتــی به هر علتی دست فروشــی را از محلی خارج می کنید، ممکن اســت او از 
آنجا خارج شــود  ولی دوباره فــرد دیگری جایگزین می شــود و پس از مدتی این 
فرد خود را صاحب حق می داند. این زنجیره یک زنجیره نیســت که در یک نقطه 
بــه پایان برســد و به همین خاطر بایــد در ابتدا بدانیم محیط شــهری متعلق به 
شــهر و شــهروندان اســت و با یک نگاه حمایتی به دست فروشــی به دنبال حل 
مسئله باشیم. اگر اشتباه کنیم و فکر کنیم الزاما آن محیط متعلق به دست فروش 
اســت، ممکن است به حقوق شهر بی دقتی کنیم و به آن لطمه بزنیم. پس اصل 
حقوق شــهر و عامه شهر است و اگر کسی به عنوان دست فروش در آنجا فعالیت 
می کند، باید برای حقوق او هم طوری تدبیر شــود که او هم در تصمیم گیری های 
کلان آســیب نبیند یــا کمترین آســیب را ببیند و بهــره ای از تصمیمات شــهری 

داشته باشد.
مهدی بابایی، نایب رئیس کمیســیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
هم با اشــاره به اینکه موضوع ساماندهی سد معبر یکی از اولویت های کمیسیون 
خدمات شــهری اســت، می گوید: ما در حال پیگیری ســاماندهی دست فروشــان 
هســتیم، پایش دقیقــی از میزان دست فروشــان صورت گرفته اســت. اینکه چه 
تعداد بساط گستر داریم، چه تعداد مهاجر هستند، چه تعداد اتباع بیگانه اند و چه 
فعالیت هایی می کنند. حتی در نظر داشــتیم این عدد و رقم ها را در برنامه چهارم 
بیاوریم و هر سال رقمی را برای ساماندهی مشخص کنیم تا در یک سال مشخصی 

دیگر تمامی دست فروشان ساماندهی شده باشند.
او ادامه می دهد: با توجه به شــرایط اقتصادی و اجتماعی کشور باید به دنبال 

ساماندهی باشیم و با برخورد قهری صرف موافق نیستیم.
براســاس نتایج پیمایش هایی که چند سال پیش در شهر تهران و دو شهر دیگر 
انجام شــده بود، در تهران بیش از ۷۶ درصد دســت فروش ها سرپرســت خانوار 
هســتند و ۹۳ درصد آنها نیز به جز دست فروشــی هیچ درآمد دیگری ندارند که با 

بدترشدن وضع اقتصادی حتی این آمار می تواند بیشتر هم بشود.
در وضعیت اقتصادی کنونی انگیزه مدیران شــهری از برخورد با دست فروشان 
مشخص نیست. این در حالی است که راهکارهایی برای ساماندهی دست فروشان 
پیش بینی شــده که سال هاست از سوی مدیران شــهری به آن توجهی نمی شود. 
زهرا نژادبهرام، عضو ســابق شــورای شــهر تهران، به تلاش های مدیریت شهری 
برای ساماندهی دست فروشان اشاره می کند. او یادآوری می کند که در دوره پنجم 
مدیریت شــهری سیاســت جمع آوری و برخورد با دست فروشــان به ساماندهی 
تغییر کرده بود و حتی در یک مورد که برخوردی صورت گرفته بود، مدیر مربوطه

 برکنار شد.
او ادامه می دهد: شناســایی فضاهای مناسب در هر محله برای بساط گستری 
یکی از برنامه هایی بود که در این دوره از مدیریت شــهری دنبال می شــد. مصوبه 
زیست شبانه و استفاده از ظرفیت شهر در شب برای دست فروشی از دیگر مواردی 
بود که در حوزه ســاماندهی دست فروشان دنبال شــد. شناسایی دست فروشان و 
شناســنامه دارکردن آنها، امکان حضور آنها در پیاده روهایی که عرض بالایی دارند 
و سیاســت های حمایتی از دیگر تلاش های ما در دوره گذشــته برای ســاماندهی 
دست فروشــان بود  اما بی توجه به مصوبات گذشته اینکه در این شرایط اقتصادی 
این نوع برخوردها یعنی در دوباره بر همان پاشــنه گذشته می چرخد و تغییری در 

رویه های گذشته ایجاد نشده است.
مدیران شهری بارها وعده داده بودند که قرار نیست قبل از ایجاد مکان مناسب 
برای انتقال دست فروشــان، از بساط گستری آنها جلوگیری شود  اما نقطه نخست 
این بدعهدی چهارراه ولیعصر اســت و بهانه اصلی، گلایه و انتقاد هنرمندان تئاتر 

از فضای اطراف این ساختمان است.

ظهر است. هنوز پیاده روهای نزدیک به تئاتر شهر شلوغ نشده، دست فروشان آرام آرام درحال پهن کردن بساط شان هستند. خبری از مأموران شهرداری نیست. قرار بود از هفتم آبان دیگر اجازه ندهند دست فروشان در اطراف تئاتر شهر بساط 
کنند. این را از مرد دست فروش می پرسم. خشمگین است و بی حوصله، می گوید دلم می خواهد بیایند نگذارند ما بساط کنیم. این را با نفرت زیادی می گوید. سراغ بنرهای شهرداری را می گیرم می گوید ما بنری ندیده ایم. بیش از یک هفته است 
که مدیران شــهری به دست فروشان اطراف چهارراه ولیعصر گفته اند که دیگر اجازه بساط گستری ندارند. جمعه شب نیز شــهرداری منطقه ۱۱ با نصب بنری در این محدوده اعلام کرد که دست فروشی در چهارراه ولیعصر (عج) ممنوع شده، در 
بنری که ســاعتی بعد پایین کشــیده شد، نوشته شده بود: « مستند به تبصره ۱ بند ۲ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها ایجاد هرگونه سد معبر عمومی اشغال پیاده روها و استفاده غیرمجاز جهت سکنی، استفاده و... و تحت هر عنوان دیگری ممنوع بوده 
و شــهرداری نســبت به رفع آن اقدام خواهد نمود. لذا در راستای رعایت حقوق شهروندی در برخورداری از حق عبور و مرور راحت و ایمن و جلوگیری از اخلال در نظم عمومی و همچنین صیانت و حفظ حریم مجموعه تاریخی و فرهنگی تئاتر 

شهر هرگونه بساط گستری، سد معبر، اشغال پیاده روها و استفاده غیرمجاز در این محور ممنوع بوده و در صورت مشاهده برابر ضوابط و مقررات اقدام می گردد».
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شایان بهکار، روان شناس بالینی: زندگی پر اضطراب شهری، نیازمند کنترل بر خود است. در شرایطی که مردم 
زندگی را نسبت به گذشــته بر خود سخت تر می گیرند و باید بر مشکلات تمام نشدنی زندگی دیجیتال امروز 
غلبه کنند، کنترل خشــم برای جلوگیری از اتفاقات ناگوار ضروری به نظر می رسد. اتفاقات ناگواری که از آن 
صحبت می کنیم، زوایای گوناگونی دارد. بارها دیده شده که در منازعات خیابانی بر سر پیدا کردن جای پارک، 
مشــکلات عدیده ای برای طرفین دعوا پیش آمده و با یک ضربه دو زندگی از هم پاشــیده شده. از طرفی به 
دلیل کنترل نکردن خشم و اضطراب، سکته قلبی همیشه در کمین ماست. این در حالی است که کنترل خشم 
می تواند شــرایطی را مهیا کند که آدم ها در زندگی ماشــینی امروز صبورتر و قوی تر با مشکلات مبارزه کنند. 
مقاله ای که در پیش رو دارید، در گفت وگو با دکتر ساناز نیکومنش، فارغ التحصیل دانشگاه شهید بهشتی در 
رشته روان شناسی بالینی، تهیه شده که راه حل های مختصری را برای کنترل خشم به شما پیشنهاد می دهد.

خشم چیست
پیش از هر چیز برای غلبه بر هر مشکلی باید معنا و محتوای آن را فهمید. مطابق علم روان شناسی خشم 
یکی از واکنش های عاطفی فردی اســت که درجه بندی های مختلفی دارد. خشــم می تواند از یک کدورت 
ذهنی تا عصبانیت و جنون تغییر حالت پیدا کند. در هنگام بروز خشــم اســت که ضربان قلب بالا می رود و 
گاهی افزایش فشــار خون را نیز به همراه دارد، خشــم به دلیل ایجاد هیجانات فردی باعث ترشح آدرنالین 
نیز می شــود. در ضمن باید بدانید که خشم با خشونت کاملا تفاوت دارد. همان طور که اشاره شد، خشم یک 
حس است؛ اما وقتی به خشونت تبدیل می شود، در واقع ما به آن فعلیت بخشیده ایم. برای اینکه خشم به 
خشــونت تبدیل نشود، باید تکنیک هایی را در نظر داشت و همیشه از آنها استفاده کرد. اولین پیشنهادی که 
درباره کنترل خشم وجود دارد، رهاکردن اتفاقی است که شما را تا مرز خشونت پیش برده است. برای مثال 
وقتی وارد یک بحث ناراحت کننده می شــوید، پیش از آنکه صدای تان بلند شــود، بحث را به زمان دیگری 
واگذار کنید. این اتفاق می تواند در بحث های زناشویی و خانوادگی بسیار مثمرثمر واقع شود  اما وقتی رانندگی 
می کنید و عصبانی می شوید، نمی توانید مثلا در وسط اتوبان ماشین را رها کرده و رانندگی را به زمان دیگری 
موکول کنید، بهترین عکس العمل شاید در این مواقع کشیدن نفس های عمیق و شمردن تا شماره ۱۰ است. 
وقتی شــما در ترافیک برای سبقت گرفتن از ماشین شخص جلویی  دچار تنش می شوید، به این فکر کنید که 

جلو افتادن از یک ماشین در ترافیک صعب العبور شما را برنده نمی کند... .
شکلات را فراموش نکنید

وقتی عصبانی می شــوید، خوردن یک شــکلات کوچک شیرین به شما کمک شــایانی می کند. اگر کسی 
هستید که همیشه زود عصبانی می شوید، سعی کنید در نزدیکی تان یک تکه کاکائوی خوشمزه داشته باشید. 
خوردن شــکلات به دلیل داشتن شکر ذهنتان را آرام می کند. شکلات همیشــه راه حل خوبی برای غلبه بر 

عصبانیت است. شکلات ها باعث می شوند ذهن تان از مسئله ای که درگیر شده، دور شود.
درد  را شناسایی کنید...

در هنگام فکر کردن در زمینه کنترل سعی کنید مشکل اصلی را شناسایی کنید؛ سپس ببینید که آیا قادرید 
برای از میان بردن آن مشــکل، رفتار ســازنده ای در پیش بگیرید. مثلا اگر درباره مشکلات ارتباطی با اعضای 
خانواده، کاری، درســی و... عصبانی هستید، ببینید برای از میان بردن مشــکل چه می توانید بکنید. وقتی به 
بحران پیش آمده فکر کنید و به بررســی زوایای آن بپردازید، تجزیه و تحلیل آن باعث می شود متوجه شوید 

راه حل هایی وجود دارد و ماجرا به آن پیچیدگی ها نیســت. فراموش نکنید این فقط مرگ اســت که درمان 
ندارد.

یک لیوان آب خنک همه چیز را حل می کند
وقتی عصبانی می شــوید، ضربان قلب بالا می رود و نفس ها به  شماره می افتد، برای کنترل این حالت و 
جلوگیری از درگیر شدن مغز و عدم تصمیم گیری صحیح یک لیوان آب خنک به شما کمک می کند. خوردن 
آب خنک باعث ایجاد شوک در بدن و فراموشی لحظه ای اتفاق پیش آمده می شود، این امر باعث می شود که 

برای لحظه ای آرامش به وجود شما بازگردد و بتوانید منطقی تر تصمیم بگیرید... .
آن قدرها هم مهم نیست...

در شرایط بروز خشم هیچ وقت به این ماجرا فکر کرده اید که چقدر اتفاق ایجاد شده حائز اهمیت است؟ 
خیلی وقت ها بعد از یک دعوای درست و حسابی متوجه می شویم که آن قدرها هم مهم نبود! البته ممکن 
است برای فهمیدن چنین ماجرایی دیر شده باشد. وقتی برای جای پارک با کسی گلاویز شده اید یا می خواهید 
کســی حقتان را نخورد  اما اینجا یادتان می رود که شما خودتان حق خودتان را پرداخت نکرده اید! حق شما 
داشــتن آرامش است. این دعوای کودکانه شــما می تواند تمام روزتان را خراب کند، بعد هم می تواند منجر 
به اتفاقات دیگری بشــود، شما عصبانی می شــوید و این عصبانیت را با خود به خانه می برید، در خانه دعوا 
می کنید، با همسرتان جر و بحث می کنید و شب را با درد قفسه سینه به رختخواب می روید... . همه اینها در 
کنار هم و به مرور خطر ایجاد سکته قلبی را در شما افزایش می دهد... . البته باید یک نکته را در نظر داشته 
باشید؛ این راه حل ها می تواند مقطعی به کمک شما بشتابد. در صورتی که شما در کنترل خشم مهارت ندارید 
و زیاد عصبانی می شــوید، به شما پیشــنهاد می کنیم به یک روان شــناس مراجعه کنید. مسئله ای که نباید 
فراموش کنید، این اســت که ما کار می کنیم که زندگی خوبی داشــته باشیم، زندگی نمی کنیم که کار داشته 
باشیم. همه تلاش های ما در راستای داشتن یک زندگی خوب است، این تلاش ها را با خشونت از بین نبریم... .

شرق: نزدیک به ۱۵ ســال از روزی کــه شورا و شهرداری تهران 
تصمیــم گرفتند نمایشــگاه جدیدی را برای تهــران ایجاد کنند 
گذشته اما در حداقل پنج سال گذشته که این نمایشگاه به شکل 
رســمی فعالیت خود را شروع کرده اســت، هنوز ۱۵ نمایشگاه 
بزرگ و مهم شــهر تهران مانند نمایشــگاه کتــاب در آن برگزار 

نشده است.
 این نمایشــگاه به جز مســئله مهم دوری از محــدوده مرکزی 
شــهر تهران و عدم دسترســی بــه فضاهای مهم شــهری، با 
اشــکالات زیرســاختی مهمی روبه رو اســت. اردیبهشــت ۹۶ 
و آبگرفتگــی شــدیدی کــه در نمایشــگاه کتاب آن ســال رخ 
داد، هنــوز در اذهــان عمومــی باقــی مانده اســت و اگرچه 
مســئولان اجرائــی شــهرداری تهــران در ایــن ســال ها بنا بر 
اصلاح شــرایط و ایجــاد امکانــات و دسترســی حمل ونقلی 

برای شهر آفتاب داشته اند.
این فضای نمایشــگاهی باقی مانده از دوران مسئولیت چند 
شهردار اسبق که با اعتباراتی قابل توجه ساخته شده و در این ۱۵ 
سال نگهداری شده است، هنوز مورد اقبال و توجه شهروندان و 
گروه های هدف برای برگزاری نمایشگاه قرار نگرفته و بسیاری از 
نمایشــگاه های تخصصی و عمومی همچنان در محل عمومی 
نمایشــگاه های بین المللی برگزار می شــوند. پلیــس راهور و 
مدیریت شهری در هر بار برگزاری نمایشگاه های بزرگ در تهران 

با چالش روبه رو هستند.
نحــوه اداره و اعتبــارات و حتــی واگذاری این 
مجموعه هــای بــزرگ و بدون درآمــد مالی برای 
شــهرداری، در ســال های گذشــته همواره محل 
بحث بوده اســت. در دوره قبل مدیریت شــهری، 
مصوبه ای برای واگذاری و تهاتر مالی دو مجموعه 
بزرگ شهر آفتاب و شــهروند مطرح شد  اما پیروز 
حناچی، شهردار تهران، با آن مخالفت کرد. به این 
ترتیب باز هم مجموعه نمایشگاهی شهر آفتاب با 
حداقــل میزان درآمدزایی برای شــهرداری تهران 
باقی ماند و این وضعیــت در دوره اخیر همچنان 

ادامه دارد.
حــالا هم پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای 

شــهر تهران، اعلام کرده است که می خواهند از ظرفیت حضور 
زاکانی، شــهردار تهران، در جلســه هیئت دولت بــرای انتقال 

نمایشگاه ها به شهر آفتاب استفاده کنند.
پرویز ســروری درباره نحوه ورود مدیریت شهری به موضوع 
انتقال نمایشگاه های پرمخاطب از سایت نمایشگاه بین المللی 
به شــهر آفتاب، گفت: انتقال نمایشــگاه ها به شهر آفتاب یک 
مطالبه مردمی اســت؛ چراکه برگزاری نمایشگاه های مختلف 
در نمایشــگاه بین المللی موجب ترافیک، آلودگی هوا و دردسر 

برای مردم تهران شده است.
ســروری با بیان اینکه باید بــا اســتفاده از ظرفیت موجود 
بــرای راضــی و قانع کردن دولت اســتفاده کرد و این مســئله 
تــا انتقال نمایشــگاه ها به شــهر آفتاب ادامــه می یابد، گفت: 
از آقــای زاکانــی نیز می خواهیــم که با توجه به حضورشــان 
در جلســات هیئــت دولت ایــن مســائل را بــا رئیس جمهور 

مطرح کنند.
وی با بیان اینکه ما از مســئله انتقال نمایشــگاه ها به شهر 
آفتاب عقب نشــینی نمی کنیم و مطالبه مردمی اســت، افزود: 
بر همین اســاس ما به شــدت به دنبــال این انتقال هســتیم و 
بــر این مســئله تأکیــد می کنیم؛ چراکــه به واســطه برگزاری 
نمایشــگاه ها در مرکز تهران مشــکلات عدیــده ای برای مردم

 ایجاد می شود.

احیای مجموعه نمایشگاهی شهرداری تهران با کمک هیئت دولت پیگیری می شود
تلاش مجدد برای زنده شدن شهر آفتاب


